
A terméketlen fügefa (Márk evangéliuma 11,12-14) 

Másnap pedig, amikor Betániából elindultak, megéhezett, és messziről meglátva 

egy zöldellő fügefát, odament, hátha talál rajta valamit. De amikor odaért, 

semmit sem talált rajta, csak levelet, mert nem volt fügeérés ideje. Megszólalt, és 

ezt mondta a fának: Senki ne egyen rólad gyümölcsöt soha többé! A tanítványai 

is hallották ezt. 

 

A fügefa elszáradása (Márk evangéliuma 11,20-24) 

Korán reggel, amikor elmentek a fügefa mellett, észrevették, hogy az gyökerestől 

kiszáradt. Péter visszaemlékezve így szólt hozzá: Mester, nézd, a fügefa, amelyet 

megátkoztál, kiszáradt. Jézus így válaszolt nekik: Higgyetek Istenben! Bizony 

mondom nektek, hogy aki azt mondja ennek a hegynek: Emelkedjél fel, és vesd 

magad a tengerbe! – és nem kételkedik szívében, hanem hiszi, hogy amit mond, 

az megtörténik, annak megadatok az. Ezért mondom nektek, higgyétek, hogy 

mindazt, amit imádságotokban kértek, megkapjátok, és megadatik nektek. 

 

Vasárnapot megszentelő keresztyén gyülekezet! 

Szeretett Testvéreim az Úr Jézus Krisztusban! 

 

A gyümölcsérés idejét éljük. Ilyenkor a beérett termést, a gyümölcsöt 

begyűjthetjük, leszedhetjük, megkóstolhatjuk. A nyár vége és az ősz az az 

időszak, amikor a gyümölcsfákon zamatos gyümölcsöt keresünk. Szinte 

természetesnek vesszük, hogy az almafa, a szilvafa, a körtefa, a fügefa… 

meghozta a termését.  

Pedig mennyi mindent kellett kiállni egy-egy gyümölcsfának, amíg eljött a 

gyümölcstermés ideje. A tavaszi fagy, a nyári jégeső, szárazság és hasonló 

viszontagságos körülmények között és után következik el a gyümölcsérés ideje. 

Ahogyan mi keressük a gyümölcsfákon a gyümölcsöt, Jézus is úgy keresi a mi 

életünk gyümölcseit. Megnézi, hogy elég erős volt-e a hitünk, hogy a 

viszontagságos körülmények, a nehézségek, a próbatételek ellenére 

megteremtük-e Isten dicsőségére azokat a gyümölcsöket, amelyek az életünket, 

másokat, gyülekezetünket, világunkat gazdagították. 

A fügefáról szóló példázat ma bennünket is gyümölcskeresésre, önvizsgálatra hív.  

Első hallásra talán megdöbbentő lehet ez a történet.  

Jézus éhes volt és a fügefa termésével szerette volna enyhíteni éhségét. Mivel 

nem talált gyümölcsöt a fán, megátkozta azt és a fa másnapra elszáradt. Ráadásul 

a fügefa mentségére legyen mondva, még nem volt itt a gyümölcsérés ideje. 



Ha kívülről szemléljük ezeket a történéseket, akkor megdöbbenve állapíthatjuk 

meg, hogy ez a reakció egyáltalán nem jellemző Jézusra. 

Ezért is fontos Isten igéjét minél inkább megismerni, az üzenetét megérteni, mert 

könnyen félreérti az ember a maga elképzelése és magyarázata alapján. 

Nagyon sokszor találkozom olyan véleményekkel, megnyilvánulásokkal, 

amelyekben mindent felülmúló komolysággal állapítják meg az igét nem 

ismerők, vagy nem jól ismerők a maguk igazságait. Akik inkább a kritika, a 

számonkérés, az okoskodás oldaláról közelítik meg Isten igéjét, nem pedig úgy, 

mint életmentő lehetőséget, életet átformáló teremtő erőt.  

Az ilyen emberi megközelítést jól példázza egy kis történet: Mark Twain, a 

világhírű amerikai író egyszer egy barátjával beszélgetett a vallásról. 

Tudod, - mondta a barátja-, a Szentírás tulajdonképpen azért van, hogy 

eligazodást adjon nekünk a hitben. Én nem sok hasznát veszem. A Bibliában olyan 

sok érthetetlen részre bukkanok. 

Mark Twain hallgatott, majd elgondolkodva így felelt: „Tudod, engem az 

érthetetlen bibliai helyek nem idegesítenek. Sokkal több gondom van azzal, amit 

megértek.”  

Mire is gondolt itt a híres író? Valószínűleg arra, hogy a Szentírás megértett igéi 

tükörként láttatják vele, hogy kicsoda ő valójában. Amikor megérti, hogy Isten 

előtt bűnös, elesett ember, segítségre, megváltásra szoruló ember. 

Na, ez a felismerés bizony nyugtalanító lehet, ha megértjük! 

A mai példázat és annak történései nyugtalanító, szembesítő lehet a mi számunkra 

is, ha felismerjük, hogy milyen tanítás, milyen figyelmeztetés húzódik mögötte. 

Hogy ezt megértsük, először nézzük meg, hogy miért éppen a fügefa lett jellé 

ebben a történetben? 

Azon a vidéken érdekes módon hozza meg gyümölcsét a fügefa. Három 

időszakban terem ez a fa egy év leforgása alatt. A tavasz beköszöntével rügyeket 

hajt, mint a legtöbb fa. A különlegessége, hogy ezekkel a rügyekkel nő az 

úgynevezett előfüge, ami nem annyira finom, de ehető. Ha az előfüge nincs a 

rügyek között, akkor már tudták, hogy a fa nem hoz gyümölcsöt. Majd nyáron 

érik be a korai füge, amely már finom és zamatos. Augusztus és szeptember 

hónapokban pedig beérik a kései füge, mely a legédesebb és a legízletesebb. 

Mindezt azért jó tudni, mert így könnyebben megérthetjük a példázat üzenetét.  

Jézus a fügefán az előfügét kereste, de nem volt rajta, így már lehetett tudni azt, 

hogy nem is fog teremni ez a fügefa a további szakaszokban sem. 

Nézzük meg azt is, hogy milyen események előzték meg és mi történt a fügefa 

megátkozása és elszáradása körül.  



Közvetlen előtte, Virágvasárnap Jézus bevonult Jeruzsálembe, közvetlenül utána 

pedig Jézus megtisztította a templomot – e két esemény közé került a fügefa 

története.  

A terméketlen fügefa prófétai jellé vált, melynek üzenete az volt, hogy Isten 

gyümölcstermést vár az embertől, a néptől, a vallási kultuszt gyakorlóktól. De 

ehelyett azt látta Jézus, hogy a vallási vezetők és a nép vezetői képmutatók, nem 

töltik be küldetésüket. Ugyanúgy a templom sem a hitben megélt vallásosság 

központja volt már, hanem helyet kapott abban minden, ahogyan Jézus mondta: 

„rablók barlangjává tették”.  

Tehát Jézus nem a fügefára volt dühös! Ő tisztán látta, hogy hol történt mulasztás, 

hol történt céltévesztés, hol veszett el az ember a saját vallásosságának 

okoskodásában. Mert nem az Isten szavára és vezetésére figyelt, hanem a maga 

feje után ment. 

De Jézus még most sem ítélni akart! Jézus még most is megpróbálta felrázni őket 

ebből a célt tévesztett irányból. Féltette, sajnálta, megsiratta őket és a templomot 

is. Szerető féltésből mutatta meg a fügefa példáján, hogy mi lesz velük, ha nem 

hoznak gyümölcsöt, ha nem töltik be küldetésüket.  

És most, Testvéreim, aktualizáljuk a fügefa történetét a mi világunkra? Amikor 

Jézus a 21. század emberének életében, vagy az egyházban gyümölcsöt keres, 

vajon talál-e? Milyen mértékben tölti be küldetését ma az egyház és mi, emberek?  

Milyen hiányosságokat, céltévesztést találna ma Jézus? Vajon nem lenne-e oka 

alvó hitünkből felrázni, templomainkat megtisztítani, bennünket is megsiratni?  

Vajon a mai keresztyénség nem hasonlít-e ehhez a gyümölcstelen fügefához? 

Jó, ha ezt megvizsgáljuk, megértjük és lemérjük Isten igéjének a mérlegén. És az 

is jó, ha ez nyugtalanít bennünket, mint a híres írót, hogy az ige szembesít a mi 

hiányosságainkkal, talán gyümölcstelenségünkkel, céltévesztésünkkel.  

Jézus tanításában az az egyedi és nagyszerű, hogy nemcsak szembesít a „nem túl 

előnyös helyzetünkkel”, hanem a kiutat is megmutatja nekünk. Tanácsot ad arra 

nézve, hogy miként lehet jól, helyesen, gyümölcstermő élettel másoknak is 

megmutatni, hogy Isten kegyelme hogyan munkálkodik az ember életében. 

A recept, a megoldás egyszerű: hitre van szükségünk. A hit az életünknek olyan 

alappillére, mely Isten ígéreteire, szeretetére és kegyelmére épül. 

Jézus itt az elszáradt fügefa esetén csodálkozó tanítványoknak is a hit fontosságát 

hangsúlyozza. Mindezzel a hittel elmondott imádságra is rámutat: „amit 

imádságban hittel kértek, megkapjátok.” Jézus Krisztus nevében kérhetünk 

imádságban Isten kezéből mindent: a megtartatást, az erőt a teherhordozáshoz, a 

feladatok elvégzéséhez, békességet a békétlenség idején. 



Jézus azt is elmondja, hogy hogyan higgyünk Istenben: Úgy higgyünk Istenben, 

hogy „higgyetek énbennem!”Abban a Jézus Krisztusban higgyünk, aki emberi 

testet öltött. Isten földig hajolt Jézusban és belerejtette az ő láthatatlanságát, 

dicsőségét, és megmutatta az embereknek, hogyan érez az övéi iránt, és miként 

cselekszik a láthatatlan Isten Krisztusban az emberért. Amikor ölébe veszi a 

gyermekeket és megáldja őket. Amikor Jézusban részvéttel fordul az emberi 

szenvedésekkel szembe, amikor magához fogadja a bűnöst, amikor meggyógyítja 

a beteget, amikor feltámasztja a barátját, kenyeret ad az éhező seregnek. Amikor 

a keresztfán helyettünk elhordozza a világ bűneit, önként áldozza fel életét az 

elveszett emberek megmentéséért, megláthatjuk, mennyire szeret az Isten!  

Mindezekből megérthetjük, mit érez a mi mennyei Atyánk a földi és az emberi 

nyomorúság láttán, és milyen megmentő szeretettel hajolt le hozzánk az Ő 

Fiában. Ebben az Istenben higgyünk, aki Jézus Krisztusban közénk jött!  

Az elszáradt fügefa példázata ma azt üzeni nekünk is, hogy a hitnek kell lenni az 

életünk alapjának. Annak a hitnek, amely a Jézus Krisztusban cselekvő Istenre 

épül. Akkor már nem lesz kérdés, hogy a mi életünk gyümölcstermő-e? 

Jézus Krisztus nevében hittel elmondott imádság már a Krisztusban kapott 

győzelmet hordozza magában. Mindezek által teljesedhet ki az életünk, fordulhat 

gyümölcstermőre, ha itt az idő. 

Testvéreim, Jézus a mi életünk fáján is jó ízű, zamatos gyümölcsöt keres. De ő 

nemcsak szüretelni akar, hanem a gyümölcsérés folyamatában is velünk van, 

segít, hogy növekedjünk a hitben, az ismeretben, a bölcsességben, az egymás 

iránti szeretetben. 

A legnagyobb példát élte elénk mindezekben. 

A legnagyobb áldozatot hozta meg értünk. 

A legnagyobb ajándékokat készítette el számunkra. 

Így méltán keresi az övéi életében mindezeknek az ajándékoknak és ígéreteknek 

a gyümölcseit. És ha a hitnek gyümölcsei beérnek, akkor még a hegyek is a 

tengerbe zuhannak. A korabeli rabbik kifejezése volt a „hegymozgatás”. Ez pedig 

nem mást, mint az élet nehézségeinek a megoldását jelentette. Arra utal itt Jézus, 

hogy az Istenbe vetett hit az igazi megoldás az élet nehézségeire. 

Ezzel a hittel járuljunk mindenkor a mennyei Atyánk elé, mint akik tudják, hogy 

az élet nehézségeire nála van megoldás, felelet. Akkor a ránk sziklaként nehezedő 

életterhek leomlanak és Isten ígéreteinek magaslatain járhatunk. 

Jézus Krisztus nevében hittel kérjük el Isten áldását, és így lesz igazán gazdag, 

gyümölcstermő a mi életünk is. Ámen. 

Karvansky Mónika, református lelkipásztor 

FELSŐŐR, 2021. szeptember 12-én 


